
 
 

 
 

 
Vážené delegátky, vážení delegáti, vážení podnikatelé, 
 

píše se rok 2023 a Hospodářská komora má za sebou 30 let své existence. Své opodstatněné a 
nezastupitelné existence! Vám, kteří jste u vzniku Hospodářské komory osobně byli a jsem si jist, že někteří 
jste tu mezi námi, patří dík a uznání. Děkuji vám. Přes 30 let máme v České republice svobodu podnikání, 
která stojí na firmách, živnostnících a lidech ze všech odvětví ekonomiky, kteří se nebojí vzít na sebe 
odpovědnost, kteří jsou připraveni riskovat, kteří přinášejí do svého podnikání tolik potřebnou energii, rozvoj 
a inovace, kteří nehledí na čas strávený v práci, kteří mnohdy nevědí, co je dovolená, kteří mají schopnost a 
sílu znovu a znovu odolávat krizím, epidemiím, válkám, ekonomickým a politickým otřesům, přizpůsobovat 
se technologickému vývoji a změnám ve společnosti. Jste to vy, jsme to my, podnikatelé a zaměstnavatelé, 
bez kterých by svobodná, tržní a zdravě se vyvíjející společnost nemohla z mého hlubokého přesvědčení 
fungovat. Ano, jsme to my, naše víra, naše vůle, naše schopnosti a kompetence, které stále činí Českou 
republiku konkurenceschopnou a úspěšnou. Děkuji vám za to!  
 

Ovšem svět se mění rychleji než kdy v minulosti. Kdo si dokázal představit, že přijde covid a uzavřou se 
hranice, restaurace, služby, kanceláře a skoro taky továrny. Kdo si dokázal představit, že celosvětový obchod 
bude ochromen natolik, že budeme čekat měsíce na součástky z jiných částí světa. Nakonec to byli občané a 
podnikatelé, kteří sami dokázali v maximálně možné míře ochránit své životy a životy svých blízkých a 
zaměstnanců. Byla to Hospodářská komora a její krizový tým, který nebývalou měrou přispěl k tomu, že 
podnikatelé mohli alespoň částečně ekonomicky dýchat. V zájmu zdravé a fungující společnosti. Dík za to patří 
vám všem ostatním, kteří jste k tomu přispěli. Děkuji vám!  
 

Pro Evropu to však covidem neskončilo. Útok Ruska na Ukrajinu nás vzápětí vtáhl do hluboké energetické 
krize, která měla opět potenciál ochromit hospodářství ve všech evropských státech včetně Česka na dlouhé 
měsíce a roky. Naštěstí se tak nestalo. I díky Hospodářské komoře se nakonec podařilo zastropovat ceny 
energií a alespoň se tak stal rok 2023 pro podniky cenově předvídatelným. Ano, mohlo to být dříve! Ano, 
neznamená to, že by ceny energií pro některé energeticky náročné podniky nebyly svazující a ohrožující. Ale 
tato krize obnažila daleko zásadnější hrozbu. Podle analýz se během následujících 10 let spotřeba elektrické 
energie zvýší oproti současnosti téměř na dvojnásobek, a pokud nedoplníme další zdroje, nebudeme za 10 
let schopni pokrýt naši spotřebu. Ještě máme čas, ještě je možnost upravit naši a evropskou energetickou 
strategii. Nevolám po odklonu od obnovitelných zdrojů, ale volám po zdravém rozumu, volám po odvážných 
politických rozhodnutích, volám po odbornosti, udržitelném tempu transformace, volám po energetické 
bezpečnosti a suverenitě Česka i Evropy. Nemůžeme se z vlastního rozhodnutí odsoudit do energetické a 
ekonomické chudoby.  
 

Zmiňuji jen dvě krize z posledních let, které ukázaly, že ekonomická soběstačnost kontinentů a států 
v klíčových hospodářských oblastech bude pro zvládání budoucích krizí stěžejní. Nemůžeme spoléhat na to, 
že exekutivy budou včas připraveny, že budou mít dostatek kvalifikovaných a motivovaných lidí, kteří budou 
schopni připravit a prosadit klíčové dokumenty a strategická rozhodnutí. Už delší dobu říkám, že stát nejde 
jednoduše inovovat zevnitř a že je nezbytná úzká spolupráce mezi veřejným a soukromým sektorem. Ano, 
potřebujeme VIZE a STRATEGIE, které připravíme a prosadíme s našimi partnery. Komora je plná lidí s 
konkrétními a nesmírně inspirativními příběhy a výsledky, na kterých můžeme stavět. Podnikání a podnikatel 
nejsou sprostá slova. Podnikání je přístup k životu, je to životní filozofie, která v sobě nese jak svobodu, tak 
odpovědnost k sobě i k druhým. Buďme na to hrdí, buďme na sebe hrdí! 

 
Už se nemůžeme vymlouvat na jiné a nemůžeme očekávat, že za nás někdo něco udělá. Musíme dát na 

stůl naše představy, kam se české hospodářství a české podnikatelské prostředí má vydat. Dovolím si zmínit 
deset klíčových oblastí, kde cítím nedostatek silných vizí a strategií nebo které nejsou stále dokončeny nebo 
musí projít zásadní revizí. 

 
 
 



 
 

 
 

 
1. Energetická soběstačnost a bezpečnost vnímaná v evropském a světovém kontextu 
2. Rozvoj dopravní a technické infrastruktury 
3. Urychlení výstavby a povolovacích procesů 
4. Důraz na exportní politiku a podporu exportu 
5. Vytvoření funkčního trhu práce včetně strategie pro zahraniční pracovníky 
6. Investice do vědy, výzkumu a inovací v podnikání  
7. Využití digitalizace, robotizace, automatizace a umělé inteligence v podnikání 
8. Zpřehlednění právního řádu, omezení zbytečných regulací a nadměrné byrokracie  
9. Tlak na předvídatelný daňový a odvodový systém, který motivuje 
10. Reforma školského systému s důrazem na kvalitu a celoživotní učení – prosazení duálního 

vzdělávání (řemesla) a zavedení funkčního systému dalšího profesního vzdělávání  
 

Hospodářská komora se musí stát společně se Svazem průmyslu a dopravy, Konfederací 
zaměstnavatelských svazů a podnikatelských svazů, Asociací malých a středních podniků a živnostníků a také 
nám blízkou Agrární komorou motorem a katalyzátorem nutných změn. Rád bych společně s vámi přispěl k 
tomu, aby si naše firmy v některých oblastech zachovaly svou pozici a v některých se staly klíčovými hráči 
nebo dokonce lídry, kteří budou táhnout evropské i světové inovace a rozvoj. Máme na to! 
 

PARTNERSTVÍ s podnikatelskými a zaměstnavatelskými sdruženími je pro nás přirozené, ale nesmíme se 
bát v zájmu budoucnosti spolupracovat i se zástupci zaměstnanců – odborovými svazy. Stejně tak se 
neobejdeme bez férového partnerství s politickou reprezentací, kterou musíme přesvědčit o naléhavosti a 
potřebnosti zásadních strategických rozhodnutí, bez kterých se Česká republika neobejde. Schopnost 
komunikace s vládou, Poslaneckou sněmovnou a Senátem, s krajskými a obecními zastupitelstvy, s politiky 
vládních i opozičních stran a hnutí, je pro přijetí a realizaci vizí a strategií naprosto klíčová. Partnerství, 
spolupráce a komunikace není projevem slabosti, ale projevem zdravého sebevědomí a vzájemného respektu. 
Pokud to však bude nutné a účelné, jsem připraven být vůči politikům upřímný a tvrdý, i když se jim to nemusí 
líbit. To je role prezidenta Hospodářské komory, který plnohodnotně hájí zájmy podnikatelů a zaměstnavatelů. 
Pro takovou očekávanou a nutnou nezávislost se proto vzdám všech svých stranických funkcí. 
 

Do funkce prezidenta Hospodářské komory bych rád vstoupil jako součást funkčního týmu, ve kterém 
bude mít každý svou jasně definovanou roli a odpovědnost. Jsem týmový hráč, který umí bránit i dávat branky, 
ale také umí svým spoluhráčům na branky přihrávat. Pokud je před námi zápas o budoucnost českého 
podnikání, pak je to úkol pro celý tým odhodlaných, kompetentních a pracovitých lidí v prezidiu, v 
představenstvu, v sekcích, ve vedení krajských i regionálních komor. 
 

Předstupuji před vás jako současný viceprezident Hospodářské komory, který měl možnost s mnohými 
z vás spolupracovat, a proto vás asi nepřekvapí, že bych chtěl i nadále pokračovat v prezidiu se současnými 
viceprezidenty Radkem Jakubským, Romanem Pommerem, Tomášem Prouzou a Michalem Šteflem. Rád bych 
v prezidiu viděl i dva současné členy představenstva Filipa Dvořáka a Janu Havrdovou. Na jejich zkušenosti, 
odbornost a energii bych se rád s důvěrou spoléhal. Ano, to je tým, který bych rád vedl.  
 

Vážené delegátky, vážení delegáti, vážení podnikatelé, bude mi velkou ctí a závazkem, pokud mi dáte svou 
důvěru a budu moci společně s vámi komoru vést v časech, kdy se budou činit strategická rozhodnutí o naší 
společné podnikatelské budoucnosti, rozhodnutí o budoucnosti České republiky.  
  
 

Přeji vám dobrou volbu!    
                            

       Zdeněk Zajíček 
        31. května 2023                             kandidát na prezidenta  

         Hospodářské komory České republiky 


